
جمعـه پنجـم دی مـاه، به دنبـال بهمـن و کـولاک در ارتفاعـات 

تهـران به ویـژه کلکچال، دارآباد و آهار، گزارش هایی از کشـته و 

مفقود شـدن شـماری از کوهنوردان منتشـر شـد؛ گزارش های 

هولناکـی کـه نشـان مـی داد حـدود 100 نفر از کوهنـوردان و 

مـردم عـادی، دچـار سـرمازدگی شـده اند. تماس هـا بـا مرکـز 

اورژانـس گرفتـه شـد و درسـت دقایقـی بعد از ایـن اتفاق، مرکز 

اورژانس تهران یک دسـتگاه اتوبوس آمبولانس و پنج دسـتگاه 

آمبولانـس زمینـی را بـه محـل اعـزام و در ایسـتگاه1 مسـتقر 

کـرد. بلافاصلـه مامـوران آتش نشـانی ازطریـق تله کابین هـا، 

مصدومان را به ایسـتگاه های پایین تر منتقل کردند و تعدادی 

از آنهـا نیز راهی بیمارسـتان شـدند. دقایق بـرای خانواده های 

مصدومان به کندی می گذشـت و از برخی افراد نیز خبری در 

دسـت نبود. اخبار ضدونقیضی نیز در این باره منتشـر می شد، 

امـا اظهارنظر مسـئولان حاکـی از آن بود که برخی افراد گرفتار 

در ایسـتگاه شـماره7، کوهنـورد نبودنـد. گمانه زنی هـا ادامـه 

داشـت. جنازه هـا یک به یـک پیـدا و به خانواده هـا تحویل داده 

می شـدند. فضای مجازی نیز سرشـار از اخبار ناامیدکننده ای 

بـود کـه خانواده هـا را نگران تـر می کـرد. گفتـه می شـد یـک 

گروه کوهنوردی 21 نفره که مقصدشـان قلعه دختر روسـتای 

آهـار بـود، ازجملـه قربانیـان ایـن اتفـاق بودنـد که سـاعت 12 

ونیـم روز جمعـه دچـار بهمـن سـنگین شـده و مدفـون شـدند. 

براسـاس گزارش هـا به دلیـل قطـع بـودن آنتن دهـی موبایـل، 

گروهـی بـرای کمـک بـه پاییـن قلعـه آمدنـد و سـایر اعضـا کـه 

زیـر بـرف نمانـده بودنـد، بـا اسـتفاده از لـوازم دردسترس شـان 

چنـد عضـو را نجـات دادند. 

 هشدار ندادند؟ 

هرچنـد شـرایط جـوی در ارتفاعـات البـرز از روز چهارشـنبه 

سـوم دی مـاه بـد گـزارش شـده بـود، امـا بی توجهـی برخـی 

کوهنـوردان بـه شـرایط جـوی و البتـه اختـلال احتمالـی در 

جی پـی اس ازجملـه مهم تریـن دلایلـی بودنـد کـه پیرامون این 

اتفـاق وحشـتناک در رسـانه ها منتشـر شـد. اهالـی امـا معتقد 

بودنـد هیـچ هشـداری در محـل بـرای عدم صعود بـه ارتفاعات 

داده نشـده اسـت؛ موضوعی که رئیس فدراسـیون کوهنوردی 

آن را رد کـرد. رضـا زارعـی در گفت وگـو بـا »فرهیختگان« عنوان 

داشـت: »هشـدارهای لازم دربـاره وضعیـت جـوی در سـایت 

فدراسـیون موجـود اسـت و می توانیـد بـه آن مراجعـه کنید. به 

هرحال ظرفیت فدراسـیون برای اعلام عمومی ازطریق سـایت 

و شـبکه تلویزیونی خبر اسـت. خودم شـخصا در شـبکه خبر و 

رادیو ورزش حاضر شدم و پیرامون این موضوع صحبت کردم، 

امـا متاسـفانه یکـی از مشـکلات عدیـده مـا با کوهنـوردان این 

اسـت که توجهی به هشـدارها نمی شـود. توجه کنید که وقتی 

آموزش ها داده می شود و تجهیزات خریداری می شود، انتظار 

مـا ایـن اسـت کـه از آموزش هـا و تجهیـزات اسـتفاده شـود، اما 

متاسـفانه ایـن اتفـاق رخ نداده اسـت. حادثـه منطقه کلکچال 

نشـان می دهـد مـردم نسـبت به هشـدارها بی توجـه هسـتند. 

وقتـی یـک فـرد احسـاس می کنـد پوسـتش دچار سـرمازدگی 

شـده و کمـاکان بـه مسـیر خـود ادامـه می دهـد تـا جایی کـه 

تمـام انگشـتان او سـیاه می شـود، چـه چیـزی جـز بی توجهـی 

می تـوان بـه آن اطـلاق کـرد؟ نفراتـی کـه روز جمعـه دچـار 

سـرمازدگی شـدند، از مسـیر تابسـتانه برای کوهنوردی فصل 

زمسـتان اسـتفاده می کردند و درنهایت زیر 4 متر برف مدفون 

شـدند. وقتـی مـا می گوییـم سـرعت بـاد به بـالای 60 کیلومتر 

در سـاعت می رسـد و کوهنـورد می دانـد کـه سـرعت بـاد بالای 

40 کیلومتـر یـک انسـان را از جـا بلنـد می کنـد و کمـاکان بـه 

مسـیر خـود ادامـه می دهـد، چه می تـوان کرد؟ آمـوزش دیدن 

مردم بخشـی اسـت که ما باید به آن توجه بیشـتری کنیم، اما 

مهم تـر از آن ایـن اسـت کـه مـردم بـه آموزش هـا توجـه کننـد. 

متاسـفانه در بسـیاری مـوارد مـردم تـا جایی کـه تـوان دارنـد 

صعـود می کننـد، درحالی که صعود بـه ارتفاعات بالاتر نیازمند 

تخصص های لازم اسـت، اما مردم بعد از صعود و تخلیه انرژی 

منتظر امداد می مانند و این کار را دشوار می کند.« او در ادامه 

گفـت: »در دو روز گذشـته امدادگـران هلال احمـر و مسـئولان 

سـازمان پیشـگیری از بحران شهرداری تهران از جان خود مایه 

گذاشـتند تـا بـه افـراد گرفتـار در بـرف کمـک کننـد.« او درباره 

آخرین آمار کشته شـدگان بیان کرد: »براسـاس اعلام جمعیت 

هلال احمـر، 11 نفـر از هموطنان مـان در ایـن اتفـاق کشـته 

شـدند و 12 مصـدوم را امدادگـران نجـات دادنـد و بسـیاری از 

افراد نیز بدون آنکه نام آنها ثبت شـده باشـد، راهی بیمارسـتان 

شـدند و مشکل شـان نیز سـرمازدگی شدید بوده است.« زارعی 

در پایـان گفـت: »پیکـر درگذشـتگان بـه خانـواده آنهـا تحویـل 

داده شـده و دو نفـر نیـز زیـر بـرف مدفـون هسـتند کـه درتلاش 

هسـتیم پیکر آنها را یافته و به خانواده هایشـان تحویل دهیم.« 

 نگاهی به یک قانون!

مقصر این اتفاق چه کسی است؟ چگونه می توان درمقابل چنین 

اتفاقاتی ایستاد؟ چه کسی مسئول رسیدگی به وضعیت کنونی 

در ارتفاعات دارآباد اســـت؟ این سوالی است که برای بررسی 

آن باید به ســـال 98 و تصویب قانون مدیریت بحران بازگردیم. 

در بند ب ماده 14 این قانون آمده اســـت: »در شـــرایط بحران 

جمعیت هلال احمر موظف است با همکاری وزارت بهداشت، 

درمان و آموزش پزشـــکی، وزارت کشـــور، نیروهای مســـلح، 

شـــوراهای اسلامی شهر و روستا، شـــهرداری ها، دهیاری ها، 

فدراسیون غریق، غواصی و فدراسیون کوهنوردی و صعودهای 

ورزشـــی نسبت به نجات آســـیب دیدگان از حوادث و سوانح و 

انتقال اضطراری و تامین مایحتاج ایشـــان تا رفع نیاز و ذخیره 

اقلام امدادی اقدام کند.« مهدی ولی پور، سرپرســـت سازمان 

امدادونجـــات هلال احمر درباره نهاد مســـئول این اتفاق به 

»فرهیختگان« گفت: »ســـازمان هواشناســـی از اول دی ماه 

هشـــدارهای لازم را درباره ســـرعت باد و احتمال وقوع بهمن 

بـــه مردم داده بود. به هرحال فدراســـیون کوهنوردی نیز باید 

هشدارهای لازم را به این افراد می داد، هرچند براساس اطلاعات 

من، این هشـــدارها داده شده است.« ســـازمان پیشگیری و 

مدیریت بحران شـــهرداری نیز نهاد مسئول در این باره است. 

برخی شـــنیده ها حاکی از آن بود که این سازمان در جلسات 

حضور نداشته  و معتقد بوده است که ارتفاعات تهران جزء شرح 

وظایف آنها نیست، هرچند زارعی، رئیس فدراسیون می گوید 

همکاری های خوبی در این باره شده است. او در این مورد گفت: 

»خوشبختانه هلال احمر و سازمان پیشگیری و مدیریت بحران 

شهرداری در جلسات حضور داشته اند، اما انتظار داریم امداد 

کوهستان مورد توجه بیشتری قرار بگیرند و بودجه اختصاصی 

برای آنها تامین شـــود. به طور طبیعی اگر این اتفاق رخ بدهد، 

جلوی مردمی که امکانات لازم را ندارند، گرفته می شود.«

 

 نصب مانیتورهای هشداردهنده 

در مبادی ورودی کوهستان

برای بررسـی بیشـتر ماجرا سـراغ شـهرداری تهران رفتیم. رحیم 

صفـوی، رئیـس سـازمان پیشـگیری و مدیریـت بحـران شـهر 

تهـران دربـاره نقـش این سـازمان در مدیریت اتفاقـات رخ داده و 

پیشگیری از تکرار آن به »فرهیختگان« گفت: »ابتدا می خواهم 

درگذشـت عزیزان را تسـلیت بگویم و پیشـنهاد بدهم که این روز 

را بـرای کوهنـوردان شـهر تهـران ثبت کنیم تا فراموش نکنیم که 

دامنه هـا نیـاز بـه توجـه و سـرمایه گذاری های جدی تـر دارد. بـه 

هرحـال هزینـه ای کـه داده شـد باید ثمره ای داشـته باشـد. این 

ماجـرا بیـش از هرچیـز بـه بی توجهی مـردم بازمی گـردد. به نظر 

می آید که همه ارگان ها و سازمان ها وظایف قانونی و داوطلبانه 

خـود را انجـام دادنـد، اما حادثه نشـان می دهـد اقدامات کافی 

نیسـت. سـازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران معتقد 

اسـت نیاز به مکانیسـم های اجرایی هشـدار و جلوگیری از ورود 

بـه کوهسـتان از مبـادی داخـل شـهر وجـود دارد و بنابه دسـتور 

شـهردار تهران ما به زودی مانیتورهای اطلاع رسـانی هشـدار را 

در مبـادی ورودی کوهسـتان از شـهر نصـب خواهیـم کـرد و بـا 

کمـک شـهرداری های منطقـه 1، 4، 5، 22 و ناحیه کوهسـتان 

سـعی می کنیم هشـدارها به چشـم و گوش مردم برسـد و حتی 

درهایی تعبیه شـود که اجازه ورود داده نشـود.« او درباره قانون 

مدیریـت بحـران عنـوان کـرد: »مـا همـواره دربـاره ایـن قانـون 

گلایه هایـی داریـم، زیـرا به صورت کلی تصویب شـده و قرار بوده 

آیین نامه هـای آن 6 ماهـه تصویـب شـود، اما نشـده و هیچ کس 

نمی دانـد تکلیـف آن چه خواهد شـد.« 

 دلایل عدم توجه به هشدارهای لازم

تصاویر منتشرشـــده از خانواده هـــای قربانیان این حادثه یک 

درام کامل تاریخی اســـت. صبح جمعـــه ای که قرار بود صرف 

تفریح بـــرای از بین رفتن خســـتگی هفته باشـــد، تبدیل به 

قتلگاهی شـــد که جان بســـیاری از افراد را گرفت و خانواده ها 

را داغدار کرد. کم توجهی به برنامه های ســـیما درکنار منتشر 

نشدن گسترده هشدارهای لازم هواشناسی ازجمله مهم ترین 

دلایلی اســـت که خانواده های بسیاری را داغدار عزیزان شان 

کرد، هرچند هلال احمر، سازمان پیشگیری و مدیریت بحران 

شـــهر تهران درکنار فدراسیون کوهنوردی نیز می توانستند با 

نصب مانیتورهای هشداردهنده یا استقرار نیروهای لازم برای 

جلوگیری از ورود افراد به ارتفاعات، مقابل این اتفاق بایستند. 
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پشتپردهقایمموشکبازیسرپرستاستقلالباخبرنگاران

مظلومی نخواست درباره منصوریان صحبت کند

واکنشمسئولانپرسپولیسبهاعتراضهابهبرنامهسازمانلیگ:

 استقلال برای یافتن مقصر 
به خودش رجوع کند!

لیگ علیه سازمان لیگ!
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 روزنامه نگار

 
نا |

 بر
س:

عک
|

دسر
در

مزها
یقر
یدبرا
جد

ردلار
7هزا
طر0
بهخا

 شکایت بنگستون 

از پرسپولیس 
 

CAS به

تمرین تیم فوتبال استقلال در شرایطی روز گذشته برگزار شد که خبرنگاران و گزارشگران برای پوشش 

خبری این جلسه تمرینی در زمین نفت تهرانسر حاضر شدند. خبرنگاران دقایقی با سرمربی استقلال 

گفت وگو کردند و در این مدت سرپرست آبی ها از رختکن بیرون نیامد. این درحالی است که بعد از 

جدایی فکری از جمع خبرنگاران و پراکنده شدن اهالی رسانه، با ادعای برخی رسانه ها پرویز مظلومی 

از رختکن بیرون آمده و در واکنش به این ســـوال که چرا در این مدت خود را در رختکن 

پنهان کرده بود، ادعا کرده با خبرنگاران کاری ندارد چون آنها برای تیمش مشکل 

درســـت می کنند. البته مظلومی که دیروز سری هم به فدراسیون )برای اعتراض 

به برنامه ریزی لیگ( زده بود، این ادعای رسانه ها را تکذیب کرده و در گفت وگو با 

رسانه رسمی باشگاه اعلام کرد با درخواست او، فکری موافقت کرد اهالی رسانه 

در محل تمرین حضور پیدا کنند و تعجب می کند که دوستان نوشته اند 

مظلومی نمی خواست با اهالی رسانه دیدار کند.

حال اینکه چرا سرپرســـت استقلال روز گذشته حاضر نشد در 

جمع خبرنگاران صحبت کند، طبق شنیده های »فرهیختگان« 

به اظهارات علیرضا منصوریان در برنامه دوشنبه شب گذشته 

مربوط است. سرمربی پیشین استقلال اعلام کرده بود امیدوار است صمد مرفاوی و پرویز مظلومی 

دنبال ســـرمربیگری در استقلال نباشند. مرفاوی نســـبت به این موضوع یکی دو روز بعد به شدت 

واکنش نشـــان داد و انتقادات سفت و سختی را درخصوص اظهارات 

منصوریان در رسانه ها بیان کرد اما مظلومی هم که به همان اندازه 

صمد مرفاوی از صحبت های کاپیتان و سرمربی اسبق استقلال 

شاکی و ناراحت است، ترجیح داده در این خصوص فعلا سکوت 

کند تا بعدا در فرصت مناسب پاسخ منصوریان را بدهد. درواقع 

مظلومی معتقد اســـت پاســـخ مرفاوی برای منصوریان کفایت 

می کرد اما صحبت های جدید او درصورتی که یک بار دیگر پاسخ 

سرمربی سابق تراکتور را در پی داشته باشد، می تواند استقلال 

را به حاشـــیه کشـــانده و به همین منظور ترجیح می دهد این 

روزها در جمع خبرنگاران حضور نیابد تا مجبور نشـــود با پاسخ 

دادن به اظهارات علیرضا منصوریان حاشیه جدید برای استقلال 

درست کند.

دو سال قبل خبری منتشر شد مبنی بر توافق باشگاه پرسپولیس با جری بنگستون، 

مهاجم هندوراسی این تیم جهت پرداخت بدهی ای که سرخ ها به این بازیکن 

داشتند. در همان زمان این خبر منتشر شد که بنگستون موافقت کرده طلبش 

را طی 4 قسط دریافت کند.

امـــا حالا آرش نجفی، وکیل این بازیکن خبر عجیبی را درمورد شـــکایت 

بنگســـتون مطرح کرده اســـت. وکیل این مهاجم هندوراســـی به 

»فرهیختگان« می گوید، قرار بوده 70 هزار دلار در 4 قسط توسط 

باشگاه پرســـپولیس پرداخت شود اما این اتفاق نیفتاده و حالا 

درحال تنظیم شـــکایتی از پرسپولیس در دادگاه CAS هستند. 

این وکیل تاکید دارد که در این شکایت هم خواستار دریافت اصل 

بدهی و هم جریمه دیرکرد پرداخت آن شده اند. اگر چنین شکایتی 

مطرح شود هزینه داوری هم برعهده پرسپولیس قرار خواهد گرفت.

باید دید واکنش باشگاه پرسپولیس به این خبر چیست و آیا این بدهی 

پرداخت شده یا داستان شکایت خیلی جدی است.

پشتپردهقایمموشکبازیسرپرستاستقلالباخبرنگاران

مظلومی نخواست درباره منصوریان صحبت کند
دردسرجدیدبرایقرمزهابهخاطر70هزاردلار

 CAS شکایت بنگستون از پرسپولیس به
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 شماره 3۲۱9

»فرهیختگان« گزارش می دهد؛ بعد از فاجعه 5دی، در مبادی کوهستان ها مانیتور هشداردهنده نصب می شود

یر برف! و  پس از دفن سهراب ز نوشدار
رئیس فدراسیون کوهنوردی: شخصا در صداوسیما هشدار دادم، ولی توجه نشد

صدایتیمهایلیگبرتریدرآمد


